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Vydává Obec Nový Malín                                                                                                                                          4/2015

PŘEDVÁNOČNÍ ČAS JE OPĚT TADY  A MY BYCHOM VÁS CHTĚLI
SRDEČNĚ POZVAT NA ADVENTNÍ KONCERTY
1.ADVENTNÍ NEDĚLE 29. 11.2015  v 18:00 hod.

První adventní nedělí nás provede Hanny Firla (ZPĚV) & Igor Ochepovsky (HUDBA).
Adventní vánoční koncert písní z celého světa, zaranžovaný Ochepovskym nazvali VÁNOCE VE SVĚTĚ
Koncert je zaměřený na to, aby se diváci seznámili se světovými písněmi, tradicemi a zvyky.
Oba jsou žáky čtvrtého ročníku Konzervatoře a VOŠ Jaroslava Ježka v Praze. Hanny - herectví, zpěv, pop, tanec. Igor - skladba, 
kytara. 
SPOLEČNÝ PROJEKT: IMPRA - VÍTĚZ Studentské Thálie 2015 v kategoriích:
*Autorský tvar* *Výtvarný nápad* *Cena prezidenta Herecké asociace (Hanny Firla, role - Carlos Bubeníček)* *Cena techniků 
(neofi ciální cena techniků Nové scény)*

2. ADVENTNÍ NEDĚLE 6. 12. 2015  v 17:00 hod.
V adventním čase v Novém Malíně v žádném případě nesmí chybět vystoupení  ZUŠ, Dechového orchestru ze Zábřehu pod vedením 
Lubomíra Vepřeka.

3. ADVENTNÍ NEDĚLE 13. 12. 2015 v 17:00 hod.
V předposlední adventní neděli se představí skupina FLEKSIBLE Acoustic Orchestra
se speciálním hostem Radkem Sekyrou (o5&Radeček), kdy zahrají české i světové vánoční písně a skladby. 

4. ADVENTNÍ NEDĚLE 20. 12. 2015 17:00 hod.
Již potřetí u nás na přání občanů zahrají úžasní ADVENT SESSION z Bratrušova, kteří zakončí naše nedělní předvánoční hudební 
setkávání v místním kostele. 

TRADIČNĚ NEBUDOU PŘED KOSTELEM CHYBĚT NAŠE OHNĚ
A VÝBORNÝ  VÁNOČNÍ PUNČ!
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Den otevřených   dveří  -  Provozní  Nový Malín s r.o.
K příležitosti 15-tého výročí založení obecní společnosti 
jsme připravili den otevřených dveří, kerý byl rozdělen na 
dva termíny, a to z důvodu,  abychom  předvedli co nejvíce 
toho, co provozujeme a budujeme.
 V červnu  jsme zpřístupnili ČOV v Novém Malíně, zde 
se každý mohl  dozvědět o tom, jak zařízení  funguje. 
Čistírnu jsme sami dokončili v r. 2012, technologii dodala 
společnost  Fortex- AGS a.s. K vidění  zde byl velín,  ale i 
nádrže, obsluha vysvětlovala  celý proces toho, jak čistírna 
funguje.
 Na Lužích jsme ukázali to, že i jako stavební fi rma si 
dovedeme poradit a držet krok ve stavebnictví. V té době 
byly byty již před dokončením, jednalo se o byty, které 
obec v současné době již prodala soukromím vlastníkům. 
Na toto předváděné místo přišlo i nejvíce návštěvníků.
 Na vodojemu VDJ 300  bylo spousta návštěvníků, kterým 
byl podán výklad o tom, jak se voda do vodojemu dostává, 
jak se upravuje a následně se dostává do našich domácností.
 Na naší provozovně, kterou obýváme již šestým rokem 
jsme ukazovali prostory, které normálně nejsou přístupné 
– autodílnu, sklady, kanceláře, ještě nedokončené prostory 
společenské místnosti  apod.  V prostorách sběrného dvora  
bylo  možné shlédnout naše zaměstnance na třídírně odpadů 
- zrovna se třídil a následně lisoval papír. I zde byl podáván 
výklad a samozřejmě jsme odpovídali na četné dotazy 
návštěvníků. Malínští hasiči zabezpečili občerstvení, 
které se prodávalo před hasičskými garážemi  pod  nově 
vybudovanou dřevěnou pergolou v areálu společnosti. V 
areálu byla předváděna technika hasičů a strojní vybavení, 
vozidla a ostatní technika,  která je majetkem Provozní – 
tedy obce.
 Na všech uvedených místech jsme dětem rozdávali 
sladkosti. Každý účastník měl možnost se zaregistrovat do 
slosovatelné ankety. Děti nejvíce ocenily balónky, které 
jsme rozdávali přímo na provozovně. My všichni, kteří 
jsme tuto akci připravovali, jsme si dali práci s mnoha 
údaji, fotografi emi a dostupnými materiály, které jsme 
umístili na uvedených předváděných místech. V červnu 
nám přálo i počasí, a tak není divu, že návštěvníků bylo 
dle zaregistrovaných anketních lístků bezmála 650, taková 
návštěvnost nás opravdu potěšila.

 
 

Podzimní termín jsme přizpůsobili termínu dokončení 
Malé vodní elektrárny, která je technickou raritou. Zde byla 

k vidění Peltonova turbína, která je přímo naistalována na 
vodovodním řádu. Turbína využívá energie vody získané  
díky převýšení nově zrekonstruovaného vodovodního 
přivaděče a následně odtéká  vodovodním potrubím do 
vodojemu VDJ 200. I tento náš nejstarší vodojem byl 
zpřístupněn veřejnosti a i zde byl poutavý odborný výklad 
našeho vodohospodáře. U vodní elektrárny jsme chtěli 
předvést i naše sběrné jímky a ukázat  zcela  rekonstruovaný 
vodovodní přivaděč, který vede  přímo  Malínskou roklí. 
Toto dílo bylo  nákladné  a vybudované v nepřístupných 
podmínkách chráněné krajinné oblasti a  bylo součástí 
vybudování  vodního díla - malé vodní elektrárny. Protože 
nám počasí nepřálo a museli jsme od fyzicky náročné 
prohlídky upustit. 
 V tomto termínu jsme zabezpečili i mikrobusovou dopravu 
do Mladoňova. Zde byla zpřístupněna fara, kterou využívají 
mladoňovští pro své aktivity. Na návsi, která byla zrovna 
dokončena se všem ukázala nově zrekonstruovaná budova 
kulturního domu. Jeho nová fasáda se  pěkně doplňuje 
s barevným provedením žulové mozaiky s ukazatelem 
světových stran přímo před kulturním  domem. I zde jsme 
rozdávali balónky a sladkosti dětem.
 V ústavu ekologické  výchovy (ÚEV)  probíhala výstava 
všech  možných  odrůd jablek a dalšího  ovoce. Od 10,00 
hod. probíhala  poutavá  přednáška o zahradnictví , která  
pouze v době oběda  byla přerušena a pokračovala  až 
do odpoledních hodin.  Ing. Boček je odborník, který se 
zaujetím  a velice odborně přednášel  a odpovídal na  četné 
dotazy posluchačů.  Ve  škole byly zpřístupněny  jednotlivé 
ložnice, jídelna, příprava stravy a učebna. Na četné  dotazy 
odpovídala ředitelka i  paní ekonomka  ústavu.
 Počasí  nám tentokrát příliš nepřálo, možná to byl důvod, že 
návštěvnost nebyla tak velká jako při prvním termínu, ale i 
tak jsme byli spokojeni, protože převážná část návštěvníků 
nás  mile překvapila tím, jak dovedli pochválit provedené 
práce a hlavně se všem líbila bývalá škola, do které jsme 
znova vdechli život.

 
Myslím,  že  nikoho z nás zaměstnanců provozní 
společnosti, či obce nemrzela námaha a strávený čas 
s přípravou a organizací této náročné akce. Dali jsme  
možnost všem, aby se přišli podívat a zhodnotit naši 
činnost, která se odráží v každodenním životě naší obce.
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 Chtěla  bych  tímto poděkovat všem svým spolupra-
covníkům, zaměstnancům  ústavu, taky hasičům za pomoc, 
kterou přispěli k úspěšnému prezentování společné práce.
          Tylová Lenka – vedoucí  
                                               Provozní Nový Malín s.r.o.
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Herní prvek
Pracovníky obecní společnosti byl namontován nový herní 
prvek na hřišti u sokolovny, který byl poškozen neznámým 
vandalem. Hřiště tak může dále sloužit pro potřeby našich 
malých spoluobčanů.

Chystané opravy místních komunikací
V souladu s usnesením rady obce jsem  zahájil  práce 
na zpracování podkladů pro rekonstrukci místních 
komunikací v jednotlivých lokalitách. Při výběru lokalit 
bylo přihlédnuto ke stávajícímu stavu místních komunikací, 
žádostem občanů a předpokládanému dopravnímu využití. 
Jedná se o tyto místní komunikace:
Bystřinářské bytovky, u Krakovských, u Zajíců, u Talandů, 
u Ospálků, u Jílků, u Viktorinů, u Štrbíků, u Kašparů, u 
Nádraží.
Oslovení projektanti si obstarají potřebné podklady, které 
jsou nutné pro kvalitní zpracování návrhu rekonstrukcí 
místních komunikací.  
Vlastníci sousedních nemovitostí budou seznámeni s 
navrhovaným řešením. Takto zpracované lokality budou 
následně použity pro podání žádosti na stavební úřad, 
kterým v tomto případě je odbor dopravy Městského úřadu 
Šumperk. Odbor dopravy žádosti pečlivě prozkoumá 
a posoudí, zda jsou v souladu se stavebním zákonem a 
následně vydá stanovisko. Kladné stanovisko umožní 
obci zahájit stavební práce na úpravě povrchu místní 
komunikace v dané lokalitě.
 Při opravách povrchu místních komunikací jsou 
využívány postupy, které jsou v souladu s platnou 
legislativou. Stavební zákon umožňuje provádět některé 
stavební práce na ohlášení a jiné na stavební povolení. 
Ohlášení stavebních prací je rychlejší a levnější způsob 
jak zajistit opravu povrchu místních komunikací, ale má 
svá omezení. Na ohlášení lze provádět zejména udržovací 
práce stávajících staveb. V některých případech je nutno k 
ohlášení připojit souhlas vlastníků sousedních parcel. 
Stavební povolení je robustnější nástroj a umožňuje řešit 
komplikované záležitosti rozsáhlých staveb. Používá 
se zejména při nových stavbách a u rekonstrukcí, které 
podstatně mění stávající stavbu. Nevýhodou je pak delší 
časová náročnost stavebního řízení a dražší projektová 
dokumentace, která musí splňovat předepsané náležitosti.
 Příkladem stavby na ohlášení je oprava povrchu 
komunikace v lokalitě“ Hrabišínská“-  místní komunikace 
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u Čmakala. Vlastníci sousedících pozemků dali souhlas s 
rekonstrukcí. Rekonstrukce započala říjnu 2015 a práce 
byly ukončeny v listopadu 2015. Celou rekonstrukci 
provedla naše obecní společnost Provozní Nový Malín.
 Jednotlivé  plánované opravy budou zahrnuty do plánu 
oprav na r. 2016 a budou realizovány dle možnosti 
zpracovaného rozpočtu na r. 2016.

Ing. Milan Pánek           
stavební referent obce Nový Malín                 

Výstavba o opravy komunikací v 
lokalitě „Na Mlýně“

V listopadu letošního roku se podařilo úspěšně dokončit 
výstavbu obslužné komunikace v lokalitě „Na Mlýně“ a 
rekonstrukci místní komunikace „U Cikryta“. Stavby se 
podařilo realizovat na základě stavebního povolení č.j.  
MUSP 2889/2015, které vydal odbor dopravy Městského 
úřadu Šumperk. Projektovou dokumentaci zpracovávala 
ing. Marta Halámková, která je autorizovaným technikem 
pro dopravní stavby. K vypracované projektové 
dokumentaci se vyjadřovali vlastníci veřejné dopravní a 
technické infrastruktury a dotčené orgány. 
Obslužná komunikace „Na Mlýně“ má šířku 5,50 m, délku 
127,00 m a příčný sklon 2,8%. Povrh obslužné komunikace 
je proveden ze zámkové dlažby. V lokalitě „Na Mlýně“ byla 
před vlastní výstavbou obslužné komunikace provedena 
výstavba inženýrských sítí. 
Místní komunikace „U Cikryta“ má šířku 5,50 m v 
úseku od křižovatky se silnicí III/44631 po křižovatku s 
místní komunikací v lokalitě „Na Mlýně“ a dále místní 
komunikace pokračuje v šířce 3,50 m, délka rekonstruované 
části je téměř 100,00 m a příčný sklon je 2,5%. Povrch je 
proveden obdobně jako v lokalitě na „Na Mlýně“, tj. ze 
zámkové dlažby typu Holland. Stavební práce prováděla 
obecní společnost Provozní Nový Malín s.r.o.

Ing. Milan Pánek           
stavební referent obce Nový Malín                
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ODPADKOVÉ KOŠE NA PSÍ EXKREMENTY.
Majitelé psů mohou od května tohoto roku využívat v uličkách Nového Malína celkem 10 odpadkových košů na psí 
exkrementy. Obec se rozhodla, že ve stojanech budou sáčky mikrotenové. Jedná se o ekonomičtější řešení než sáčky 
papírové. Po půl roce zkušeností musíme  bohužel  konstatovat, že občané používají sáčky nehospodárně a jejich spotřeba 
neodpovídá počtu přihlášených psů v obci. Připomínáme, že námi  poskytované sáčky jsou pouze náhradním řešením 
pro případ, kdy si s sebou majitel zapomene vzít vlastní prostředek pro úklid. Občané by se neměli na přítomnost sáčků 
ve stojanech spoléhat, jelikož se jedná o doplňkovou službu, která  nezajišťuje plný servis tak, aby se nemusely výrazně 
zvýšit poplatky za psa. 
Umístění košů:
1. Plechy – nová zastávka 
2. Luže – u cesty do polí směrem k letišti
3. Základní škola – na rohu u značky „Slepá ulice“ 
4. Poldr – na rohu zahradnictví 
5. Poldr – na rohu DPB 

6. Hřbitov – před vchodem na hřbitov 
7. Sokolovna -  u sjezdu z hlavní silnice 
 k Sokolovně
8. Zastávka autobusu – nad kolejemi „Špulkárna“ 
9. + 10. Na náměstí u Obecního úřadu

Starostové obce Frankštát – Nový Malín
(1850 – 2015)

Do roku 1850 – Dědičná Rychta
Starostové zvolení v obecních volbách:

Josef Glötzer   1850 – 1861
Franz Höchsman  1861 – 1867
Alois Heinrich   1867 – 1873
Johan Höchsmann   1873 – 1879
 Alois Heinrich   1879 – 1882
Alois Gabriel   1882 – 1886
Emil Höchsmann  1886 – 1901
Karl Höchsmann  1901 – 1907
Peter Schön   1907 – 1918
Josef Höchsmann  1918 – 1924
Josef Kranich   1924 – 1927
Raimund Witka   1927 – 1931
Emil Höchsmann  1931 – 1935
Emil Seidel   1935 – 1938

NSDAP dosazen do funkce starosty:

Otto Rössner   1938 – 1945

Komisaři místní správní komise:

Rudolf Hulík   1945
František Diviš ml.  1946

Předsedové MNV:

Eduard Krmníček  1946 – 1947
František Orlický  1947 – 1948
Bohumil Vichta   1948 – 1949
velký Šumperk, VI. obv.rada 1949 – 1952
Jiří Bartošík   1953 – 1954
František Procházka  1954 – 1957
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Bohumil Vichta   1957 – 1959
Alois Adámek   1960 – 1964
Václav Lysák   1964 – 1969
Miroslav  Čmakal  1969 – 1977
Jaroslav Novák   1977 – 1982
Rudolf Snášel   1983 – 1986
Karel Plíhal   1986 – 1989
Stanislav Re   1989 – 1990

O
B
E
C

Š
K
O
L
K
A

Starostové obce:

Jiří Diviš   1990 – 1992
Josef Minář   1992 – 2014
Ing. Luděk Felkl  2014 – 2015
Josef Minář   2015 – dosud

Jmenný přehled správců farnosti
(1728 – 2015)

1728 Johan Walicky
1729 Adolf Kres
1747 Andreas Diettrich 
1766 Dominik Kaber
1771  Dominik Jung
1774 Johann Wollmann
1824 Wencl Olbrich
1828 Josef Mayer
1838 Franz Hausner
1840 Josef Striegal
1843 byl Frankštát povýšen na farnost
1870 Engelbert Langer
1917 Karel Veselý 
1919 Franz Mayer
1930 Augustin Lischka

Farnost ve Frankštátu se připomíná již roku 1412. Po roce 1622 do roku 1728 byla spravována ze Šumperka. V roce 
1715 tamní farníci podali žádost o zřízení, přesněji obnovení fary a dosazení faráře. Roku 1728 byl pro farnost povolen 
kurát, který podléhal šumperskému faráři:

1945 František Šimon
1957 Štěpán Koželuha
1960 Vojtěch Vrtílek
1961 Bohumír Konečník
1969 Josef Rýznar
1978 Josef Žvak
1984 Miroslav Dibelka Mgr.
1985 Oldřich Ulman
1986 Josef Kuchař
1988 František Eliáš
1990 Petr Blecha
1994 Petr Hruiš
1999 Vojtěch Kološ, Ing.
2005 Slavomir Sulowski
2012 Otto Sekanina

Jmenný přehled ředitelů základní školy
(1945 – 2015)

1945 – 1946 Miloslav Potěšil
1946 – 1953 Čeněk Blahušek
1953 – 1970 František Kadleček
1970 – 1985 Jiří Dubják

1985 – 1988 Miroslava Součková PaedDr. 
1988 – 1991 Marta Tarabová
1991 –  2001 Marie Volfová
2001 – dosud Jiří Slavinský

MATEŘSKÁ ŠKOLA „DOLNÍ“
Letošní školní rok začal pro děti různými aktivitami. Naše děti s dětmi z „Horní“ školky již mají za sebou školičku 
bruslení a zapojily se do ekologického programu v Mladoňově na téma „Zvířátka a les“. Seznámily se s volně žijícími 
zvířaty, která mohou vidět v našich lesích, dozvěděly se mnoho nového o jejich životě ve volné přírodě. Přálo nám i 
počasí, děti se vypravily k elektrárně, kde si zahrály různé hry.                                                                                                            
V rámci výuky přijíždí do mateřské školy do oddělení Berušek paní učitelka, která dětem přibližuje práci s keramickou 
hlínou a děti vyrábějí různé předměty. 
Ještě nás čeká spousta dalších aktivit, které dětem zpříjemní pobyt v mateřské škole.
                                                                                                                  Milena Vrbová
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Podzimní vycházka
Jako každý rok, chodíme  během podzimu na vycházky 
do přírody. Tentokrát  jsme se vypravili do okolí Bludova. 
Prvňáčci a druháci se vydali cestou ze Šumperka na  

Bludoveček .  Rozhlednu na kopci Brusná  navštívili zase 
kluci a děvčata ze třetího ročníku.  Počasí nám přálo, a jak 
můžete vidět ve fotogalerii, všichni jsme si vycházku užili.

ZPRÁVA SOUTĚŽÍ TV
Žáci naší školy se prozatím velmi úspěšně probojovávají 
okrskovými a okresními koly v různých sportovních 
soutěžích.
Na podzim jsme předběhli na okrskovém kole v přespolním 
běhu ostatní družstva Libiny, Oskavy, Hrabišína a ukázali 
jim ve všech složkách a kategoriích záda. Vybojovali jsme 
si tak postup do okresu, který se běžel na náročnější trati v 
Šumperku. Zde jsme se ctí potrápili soupeře.
Také nově zařazená soutěž a okresní kolo v badmintonu 
byla pro nás velmi úspěšná, Anička Kuchtíková zvítězila 
na plné čáře a degradovala kolikrát i poloprofesionální 
hráče. 
Dalšími soutěžemi v tomto školním roce budou soutěže 
ve sportovním lezení, atletice, halové kopané, fotbalu, 
florbalu, a další. Těšíme se na účast a určité sportovní 
štěstí a úspěchy.
        Tým kolektivu vyučujících Tv

SPANÍ VE ŠKOLE 4. TŘÍD
V měsíci říjnu jsme s dětmi uspořádaly spaní ve škole. 
Zůstat ve škole přes noc, spát ve třídě na karimatkách či 
žíněnkách z tělocvičny a zažít celou školu úplně potmě je 
bezesporu netradičním zážitkem.
Nejprve si děti s naší malou pomocí společně upekly 
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bábovky, abychom měli co na snídani. Poté už se program 
obou tříd lišil. Hlavním tématem u 4.A bylo loupežnictví 
zaměřené na historii hradu Rabštejn a s ním spojenými 
pověstmi. Se 4.B jsme mimo jiné oslavili svátek Halloween. 
Děti si vydlabaly své vlastní strašáky z dýní a vyrobily 
jednoduché lucerničky. Poté již u obou tříd následovala 
stezka odvahy svíčkami osvětlenou noční školou. 4.A 
vysílal na „cestu světla“ duch rabštejnského rabiáta 
Kuklendera a 4.B se potýkala na cestě s nejrůznějšími 
strašidly. Všechny děti stezku úspěšně absolvovaly a 
prokázaly velkou odvahu.
Děti si ze spaní ve škole odnesly mnoho skvělých dojmů 
a poznaly zase jinou stránku své školy a aktivit školou 

organizovaných. I když to bylo bezva, stejně jsme se 
všichni těšili zpět do pohodlných a teplých postelí doma!
            PhDr. Alena Hudosová, 4.A a Mgr. Jitka Pořízková, 4.B

SLUNOVRAT (PIONÝR)

Je pátek odpoledne. U Provozní se schází banda dětí. Kdo 
jsou? Co tam dělají? Ne, to není banda výrostků. To se jen 
koná každotýdenní schůzka Slunovraťáků.

Kdo jsme a co děláme? 
 Je to až k nevíře, ale náš oddíl je s touto vesnicí spojen 
už skoro dvacet let. Píše se rok 1996 a vzniká oddíl při 
organizaci Pionýr. Jsme základním článkem pionýrské 
skupiny Šumperk.  Fungujeme jako volnočasový kroužek 
pro děti a mládež bez speciálního zaměření. 

V letošním roce naše počty čítají cca 38 duší, z toho jsou 2 
vedoucí a 6 instruktorů. Je krásné, že děti mají rok od roku 
větší zájem. Naši klubovnu máme v budově Provozní. 
Díky tomuto zázemí a grantu z obce můžeme fungovat 
celý rok. 

Nemalou součástí kolektivu jsou i rodiče, kteří nám 
pomáhají během různých akcí a soustředění. Během roku 

máme několik pravidelných akcí a jsou i události, na 
kterých pomáháme s organizací.

Jak vypadá náš oddílový rok? 
Začínáme v září, sraz máme každý pátek v 16:00 u 
Provozní. Kromě těchto schůzek nás vždy do Vánoc čeká 
pár hlavních úkolů. S přicházejícím podzimem nás čeká 
drakiáda, na to hned navazuje dušičková schůzka a tradiční 
Čajovna. Nesmíme zapomenout navštívit studánku pod 
Jasankou. Rok ukončujeme vánoční besídkou spojenou s 
vařením kotlíkového gulášku. V druhé polovině školního 
roku děláme pár výletů a začínáme chystat soustředění. 
Poslední soustředění se jmenovalo O poklad kapitána 
Černovouse. Děti na něm hrály různé bojovky, jezdily na 
kánoi po rybníku, byli na bazéně, zažili bouřku, která nás 
lehce zasáhla, ovšem na Staroměstsku udělala obrovské 
škody. Také jsme všichni poznali jak vzácná je voda, pro 
kterou jsme jezdili s károu a barely. Za tvorbu programu 
mohli hlavně naši instruktoři. Nasadili takovou laťku, že 
příště soustředění musí být ještě lepší :)

Závěrem chceme poděkovat všem za přízeň a pomoc, 
která se nám dostává ve velké míře. Všem občanům 
Nového Malína přejeme veselé Vánoce a v roce 2016 
hodně radosti, zdraví a osobních úspěchů.

       Luboš „Limboš“ Složil
                                                    Tomáš „Džon-Dža“ Složil
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Ústav ekologického vzdělávání přivítal první návštěvníky…. :-)
Dne 17. října 2015 byl ÚEV oficiálně zpřístupněn 
veřejnosti. V rámci Dne otevřených dveří  mohli první 
zájemci zhlédnout výstavu původních a netradičních 
druhů ovoce. K vidění bylo více jak devadesát starých 
odrůd jabloní, dvacet druhů hrušní a dále kdoulí, jeřabin, 
hlohu, rakytníku a jiných. Pro zájemce byla připravena 
poutavá přednáška na toto téma od Doc. Ing. Stanislava 
Bočka, PhD. z Mendelovy univerzity v Brně.
Pro zpestření programu mladoňovské ženy nezištně a 
s velkým nadšením upekly jablečné pochoutky, které 
mohli návštěvníci ochutnat a poté vyhodnotit! Nejvíce 
hlasů získal jablečný frgál paní Ludmily Krystyníkové 
z Mladoňova. Jako odměnu získala sazenici stromku 
jabloně. Blahopřejeme!!
Ti, kteří si tento den nenechali ujít, si mohli v Mladoňově 
prohlédnout vybavené prostory budovy i již částečně 
upravený venkovní areál.
V následujícím týdnu nám Krajská hygienická stanice, 
pobočka Šumperk, provedla kontrolu stravovacího i 
ubytovacího zařízení a bez dalších připomínek povolila 
provoz. V tomto okamžiku nám již nic nebránilo přivítat 
první školáčky a předškoláčky s jejich pedagogickým 

doprovodem.  Do současné doby se ekologických programů 
zúčastnilo více jak 250 dětí, další zájemci využili prostory 
ÚEV pro ubytování. Ke konci října využily naše zařízení 
pro školu v přírodě děti z Olomouce.
Do konce kalendářního roku očekáváme návštěvu ještě 
zhruba sta dětí, které zde budou trávit adventní čas 
povídáním o vánočních zvycích a tradicích a zhotovením 
vánočních ozdob.
V současné době dokončujeme sadovnické úpravy v okolí 
mladoňovské fary a budovy ÚEV. Do současné doby jsme 
z vlastních zdrojů vysadili okrasné sazenice v částce více 
jak čtyřicet tisíc korun.
Pro milovníky vánočních tradic je dne 27. prosince 
2015 připraveno neformální posezení v prostorách ÚEV 
a následně v 15,00 hodin  Česká mše vánoční od Jana 
Jakuba Ryby v podání pěveckého sboru sbormistra Víta 
Rozehnala. Koncert se uskuteční v krásném mladoňovském 
kostele. Srdečně vás tímto zveme a všem našim příznivcům 
přejeme krásný adventní čas, spokojené Vánoce a úspěšný 
nový rok.
        

Ing. Jana Andrísková,  Ing. Jana Lubojacká



10

 
V
Í
T 
Á
N
Í

O
B
Č
Á
N
K
Ů

V sobotu 14. 11. 2015 příjemně ožila zasedací místnost 
obecního úřadu dobrou náladou, písničkami, básničkami, 
dětským smíchem, ale i pláčem. Po půl roce se tu totiž 
uskutečnilo tradiční vítání občánků.  A byl to opět „úrodný“ 
půlrok, celkem se v tomto období narodilo 21 dětí  - 11 
chlapečků a 10 holčiček. Vítání se zúčastnilo 18 dětí se 
svými rodiči a nejbližšími příbuznými. Některé děti byly 
hodné a některé, obzvlášť holčičky o sobě dávaly hlasitě 
vědět. Po úvodním slovu jsem naše nové občánky, mezi 
nimiž byla i dvojčátka, představila panu starostovi Josefu 
Minářovi. Ten naše nejmenší přivítal se svým milým a 
poutavým proslovem, ve kterém popřál dětem i rodičům 
úspěšný start do života, aby je v životě potkalo co nejméně 
překážek, stálé zdraví a  pevné rodinné zázemí.  Poté 
nám své pěvecké a hudební umění předvedly děti ze ZŠ 
v Novém Malíně pod vedením pana učitele Jana Rýznara. 
Pásmo písniček a básniček bylo doplněno o kytarový 
doprovod a našim pobrukováním chytlavých písniček.  

Jako obvykle se rodiče podepsali do obecní kroniky, byl 
jim předán finanční příspěvek, album a gratulace s růží pro 
maminku.  Slavnostní akt završilo společné a jednotlivé 
focení, které se opět s vervou ujal pan Josef Rašner. Všem 
přítomným děkuji za vytvoření příjemné a úsměvné 
atmosféry v průběhu vítání a věřím, že si všichni odnesli 
milou vzpomínku na tento jedinečný den. V nadcházejícím 
adventním čase přeji nejen malým občánkům, ale i jejich 
rodičům a prarodičům, aby toto období společně prožili v 
klidu, pohodě a užívali si nespočet hezkých chvil.

Jana Vohralíková
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Horní zleva : Amálie Schartelová, Jonáš Michl, Lucie Hovancová, Nela Vychodilová
Dolní zleva : Adam Diviš, Max Benada, Stella Vyskočilová, Antonín Hasmann

Horní zleva : Nina Šamšulová, Matyáš Vošvrda, Lota Jedličková, Vincent Mucha, Victoria Kolaříková
Dolní zleva : Tadeáš Smolicha, Viktorie Krejčí, Teodor Ducháček, Alice a Tomáš Gronychovi
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HASIČSKÉ OKÉNKO
S nástupem podzimu postupně končí naše aktivita v areálu 
u cihelny, který v září a říjnu hlavně využívají k trénování 
naši mládežníci, než se přesunou k zimní přípravě do 
tělocvičny. Naší poslední letošní činností tak zde byla 
brigáda na zazimování areálu, které se poslední říjnový 
pátek zúčastnili jak dospělí, tak i mladí hasiči. Ti si tím 
splnili jeden z okruhů celoroční činnosti ve hře Plamen. 
Areál tak byl celý uklizen, bylo vyhrabáno listí, odklizeny 
a odvezeny popadané větve, schovány překážky a je tak 
připraven na zimní období.
Druhý víkend v září zpravidla probíhají poslední dvě 
soutěže Velké ceny HOLBA CUPu okresu Šumperk, a 
ani letošní ročník nebyl výjimkou. Naše družstvo mužů se 
zúčastnilo 12 soutěží tohoto seriálu, včetně okresního kola. 
Na těchto soutěžích družstvo nasbíralo 59 bodů a umístilo 
se na celkovém 21. místě. Nejlépe se nám vedlo na soutěži 
v Třeštině, kde jsme obsadili celkové deváté místo. Do 
příštího ročníku si přejme, aby se družstvo pravidelně 
scházelo ve stabilním složení a dosahovalo stále lepších 
výsledků.
Naši mládežníci nasbírali síly na další ročník celostátní 
hry Plamen a Ligy mladých hasičů okresu Šumperk 
na tradičním prázdninovém táboře, letos v malebném 
prostředí říčky Březné u Hoštejna. 
Nový soutěžní ročník Ligy mladých hasičů byl zahájen 
tradičním Hasičským trojbojem, letos opět v Sudkově. Náš 
sbor reprezentovala hlídka mladších a dvě hlídky starších. 
V mladší kategorii hlídka výborně nastřílela a společně s 
družstvem Bludova se podělila o první místo v disciplíně. 
V součtu časů v bězích na 60m překážek pak ztratila na 
svého největšího konkurenta necelou vteřinu a v disciplíně 
skončila druhá. Na uzlové štafetě si sice hlídka připsala 

trestnou minutu za špatně uvázaný uzel a čtvrté místo v 
disciplíně, ale i tak to stačilo na druhé místo v celkovém 
hodnocení soutěže. Starší hlídka, označená jako A1, na 
střelbě obdržela 5 trestných bodů a v disciplíně skončila 
sedmá. V uzlové štafetě si pak výrazně polepšila, když 
skončila druhá a v bězích na 60m překážek si dokonce 
připsala vítězství v disciplíně, takže na první soutěži 
nového ročníku skončila celkově třetí. Druhá starší hlídka 
si pak zapsala sedmé místo ze střelby, čtvrté místo z uzlové 
štafety a osmé místo ze šedesátek a v celkovém hodnocení 
jí patřilo páté místo.
Dalším kolem Ligy mladých hasičů byl populární 
Šumperský Soptík, soutěž na 60m překážek, která se koná 
na Tyršově stadionu v Šumperku. Letos se této soutěže 
účastnilo 424 závodníků, prezentováni byli i závodníci ze 
Slovenska. V kategorii přípravka, což jsou děti do osmi 
let věku, bylo prezentováno 63 závodníků a barvy našeho 
družstva hájil Ondra Prokop, který s přehledem postoupil 
do druhého kola, kde svůj výkon ještě vylepšil a doběhl si 
pro celkové 12. místo v této kategorii. 
V mladších dívkách bylo prezentováno celkem 71 závodnic 
a mezi nimi i 4 zástupkyně našeho sboru. Zatímco Denisce 
Šustkové se nepodařilo probojovat do druhého kola a 
skončila na 41. místě, Kristýnka Scheinerová obsadila 
19. místo, Tereza Prokopová 16. místo a nejlepší z našich, 
Nela Konrádová si doběhla pro celkové 12. místo, ovšem v 
okresním hodnocení z toho byla bronzová medaile! 
V kategorii mladších chlapců bylo prezentováno 112 
závodníků, mezi kterými jsme měli i dvě želízka. Ondrovi 
Fejsákovi se nepodařilo se probojovat do druhého kola a 
skončil na 38. místě, Vildovi Tomáškovi postup neunikl a 
doběhl si pro celkové 17. místo. 
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V celkovém hodnocení družstev pak naši mladší obsadili 
v konkurenci 37 družstev celkové 4. místo, v okresním 
hodnocení to pak bylo místo druhé. 
V kategorii starších dívek, kde bylo prezentováno rovných 
100 závodnic, bojovalo o nejlepší umístění také sedmero 
našich dívek. Bohužel, čtveřici z nich, se nepodařilo 
postoupit do kola druhého. Ovšem zbývající tři nám 
udělaly velikou radost. Tereza Vaňková obsadila celkové 
23. místo, Michaela Vinterová 14. místo a Gabriela 
Krobotová 7. místo. Ovšem v okresním hodnocení to byly 
úplně jiné počty… Gabča se stala s výborným časem 14,14 
přebornicí okresu, Míša skončila v okresním hodnocení 
třetí a Terča šestá! Takového úspěchu ještě naši závodníci 
nedosáhli…
V kategorii starších chlapců bylo prezentováno 78 
závodníků, mezi nimiž se ani naše barvy neztratily a všichni 
tři naši zástupci se probojovali do druhého kola. Michal 
Krobot navíc postupoval do druhého kola ze třetího místa! 
Toto ovšem neudržel a v celkovém hodnocení se o jedno 
místo propadl. Michal Prokop obsadil celkové sedmé místo 
a Patrik Soural skončil 28. V hodnocení našeho okresu 
ovšem Michal Krobot skončil druhý a Michal Prokop třetí! 
Po těchto výborných výsledcích se již nikdo nedivil tomu, 
že naše družstvo, v konkurenci dalších 20 družstev starší 
kategorie, v celkovém hodnocení zvítězilo, což je v pravdě 
historický úspěch, neboť celkové hodnocení Malínské 
družstvo ještě nikdy nevybojovalo! 
Namotivováni úspěchem na Soptíku, vyrazila naše 
družstva třetí říjnový víkend k úvodnímu kolu celostátní 

hry Plamen, k závodu požárnické všestrannosti, letos do 
Svébohova. Do soutěže naši vedoucí zaprezentovali hlídku 
mladších a dvě hlídky starších. Mladším se nepovedla 
střelba, zde nasbírali 8 trestných minut, další 3 přidali 
na překonání překážky po laně a 5 trestných obdrželi na 
stanovišti s topografií, zbytek stanovišť pak absolvovali 
bez chyb. Ve výsledném hodnocení mladší hlídka obsadila 
4. místo ze dvaceti zúčastněných hlídek v této kategorii. 
Naši nejmenší soutěž absolvovali mimo soutěž a nebyli 
tak v soutěži hodnoceni. 
Ve starší kategorii hlídka označená jako A1 nasbírala 
celkem 15 trestných minut, když 8 trestných obdržela na 
střelbě, 2 u požární ochrany a 5 u základů první pomoci. V 
celkovém hodnocení pak obsadila páté místo z 18 hlídek. 
Druhá hlídka, označená jako A2 během závodu nasbírala 
pouze 8 trestných minut (7 u střelby a 1 u požární ochrany) 
a v celkovém hodnocení obsadila 4. místo. Nyní už jsou 
všechna družstva v pilné přípravě na poslední letošní 
soutěž. Tou bude 3. kolo Ligy mladých hasičů, štafeta 
8x50, která proběhne 5. 12. 2015 v Kulturním domě v 
Hrabišíně. 
Výjezdová jednotka sice letos k zásahům moc nevyjíždí, 
nicméně členové nezahálejí. Schází se pravidelně k údržbě 
výstroje a techniky a zúčastňují se různých školení. Věřme, 
že toto i nadále zůstane jedinou možností k setkání naší 
výjezdové jednotky a těch ostrých zásahů bylo i nadále co 
nejméně.   

Jiří Hýbl

Přebornice okresu Gabča 
Krobotová a třetí Míša 
Vinterová

Starší celkovými vítězi ve 
družstvech

Druhý v okrese Michal 
Krobot a třetí Michal 
Prokop

H
A
S
I
Č
I



14

Z malínské obecní kroniky – rok 1965
Počasí  
Prosinec 1965

Dění v obci

Výkup medu

Školní rok 1965/1966

Organizace                                  

 Měsíc prosinec byl bouřlivý a sněživý. Ranní teploty od prvního až do desátého 
kolísavé, +1 až + 4 st. Odpolední 0 až + 7 st. Zataženo, klidno po dva dny. 
Od 11 až do 14 ranní teploty 0 st., odpolední + 1 st. Zataženo, vítr západní, 
čerstvý. Dne 13. ranní 0 st., odpolední + 2 st., oblačno, klidno, noc tmavá a 
sněžilo, spadlo do rána 21 cm. sněhu. Na Štědrý den: ranní – 12 st., odpolední – 
5 st., polojasno, klidno, noc tmavá. Silvestr: ranní 0 st., odpolední 0 st., čerstvý 
severní vítr studený.
     Rok 1965 prožili občané Nového Malína ve znamení 20. výročí osvobo-
zení své vlasti Sovětskou armádou. Byla provedena vzorná úprava veřejného 
prostranství. Byla asanována rychta, která hrozila zřícením. Byla asanována 
usedlost bývalého Sekaniny. Dále bylo odklizeno několik schátralých objektů jako byly 
domek u s. Sojáka, stodola na Glancovém statku. Stodola u Jaroslava Bešty a podobně. Za 
pomoci občanů místních byla provedena oprava kostelní zdi. Na veškeré akce bylo v roce 
1965 vynaloženo celkem 251.000,- Kč, při čemž byla vytvořena hodnota díla 650.000,- Kč.
     V roce 1965 bylo vykoupeno 1.100 kg včelího medu kvalitního. Zazimovaných včelstev 
na zimu roku 1965 až 1966 je celkem 230.
     

 Obecní kronika z roku 1965 je přepsána doslova, tedy včetně případných gramatických chyb.                                                         
Zpracoval: Josef Rašner

    Slavnost zahájení nového školního roku, kterou tradičně pořádáme na školním cvičišti, se 
pro špatné počasí konala ve školní budově. Žáky a jejich rodiče přivítal předseda školské a 
kulturní komise MNV s. Řezníček a ředitel školy.

Rozdělení tříd:  

Ze školní kroniky 1965/1966

I. tř. žáků   29    (19 dívek)  tř. učit. Marta Nosková
II.A tř. žáků  18    (10 dívek)  
tř. učit. Růžena Hájková
II.B tř.  žáků   18  (10 dívek)  
tř. učit. Jaroslava Matějíčková
III. tř.  žáků  26  (12 dívek ) 
tř.učit. Jaroslava Tichá
IV. tř.  žáků  24  (10 dívek)  
tř. učit. Hana Talášková
V. tř.  žáků   27  (15 dívek) 
tř.učit. Helena Blahušková
VI. tř. žáků   35   (16 dívek) 
tř. učit. Marie Pavelková

VII. A tř. žáků  26  (13 dívek ) 
tř.učit. Darja Chramostová
VII.B tř. žáků   25  (11 dívek ) 
tř.učit. Vladislav Talášek
VIII. tř.  žáků   32  (13 dívek ) 
tř.učit. Ladislav Fiala
IX.A tř.  žáků  22  (14 dívek ) 
tř. učit. Arnošt Lavička
IX.B tř. žáků  22  (13 dívek) t
ř. učit.  Rostislav Droběna
 
 Celkem žáků 305 (dívek 153, chlapců 152), 12 tříd.

Školní družina 2 odd., 50 žáků, vychovatelky Jitřenka Třísková, Bohuslava Klepáčová.
Dále na škole působili:  zást. Ředitele Jiří Dubják, stálá vedoucí pionýrské organizace Hana 
Macharová a Ludmila Horníčková.
Školnice Růžena Švubová, uklízečky Josefa Straková, Filomena Souralová, Květoslava 
Morávková, Marie Jarmarová.
Kuchařky: Vlasta Jašková, Emilie Morávková, Zdenka Pelikánová, vedoucí školní stravovny 
byla Boh. Klepáčová, vychovatelka ŠD.

Ředitel školy: František Kadleček
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Tříkrálová sbírka
Tak jako tradičně bude začínat nadcházející rok na mnoha místech Tříkrálovou sbírkou, kterou 
organizuje Charita Šumperk.
Tříkráloví koledníci vyjdou do ulic v období mezi 2. a 10. lednem 2016, aby přinášeli do všech domovů 
požehnání a poprosili o pomoc pro ty, co ji potřebují. Výtěžek Tříkrálové sbírky je určen především 
na pomoc nemocným, handicapovaným, seniorům, matkám s dětmi v tísni a dalším jinak sociálně 

potřebným skupinám lidí žijícím zejména v děkanátu Šumperk. Část výnosu sbírky je určena na humanitární pomoc do 
zahraničí.
V  roce 2016 bychom rádi podpořili Centrum pro rodinu v Šumperku a Poradnu pro ženy a dívky – centrum nenarozeného 
života. Dále bychom chtěli zvýšit dostupnost Charity Šumperka zakoupením automobilu, zvýšit kvalitu dovážených obědů 
vybudováním mycího centra a rozšířit sortiment půjčovny rehabilitačních a kompenzačních pomůcek. Samozřejmostí je 
přímá pomoc pro občany, kteří se ocitnou v hmotné nouzi.
V letošním roce plánujeme překročit hranici a vykoledovat 700 000,- Kč (v roce 2015 690 260,- Kč).
Proto otevřme dveře a nechme se oslovit posláním, které nám tříkrálové koledování přináší.

Za Charitu Šumperk Marie Vychopeňová, ředitelka

V Novém Malíně bude TKS zahájena 9. 1. 2016 v 9,00h v místním kostele, požehnáním koledníků, kteří 
následně projdou celou vsí. Děkujeme a těšíme se.

Místní asistentka  Anna Hovancová
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